
谢斌
 xiebinecon@outlook.com ·  (86)136-1029-2468 · 广州市天河区

工作经历

暨南大学经济与社会研究院,广州
副教授 2024 –至今
助理教授 2017 – 2024

院长助理 2019 –至今

劳动经济学研究所 IZA Institute of Labor Economics,德国
Research associate 2020 –至今
Research affiliate 2017 – 2020

教育背景

新泽西州立罗格斯大学 Rutgers University,美国 2010 – 2017
经济学博士

北京大学,北京 2006 – 2010
经济学学士

研究领域

应用微观经济学·劳动经济学·发展经济学·经济史 ·教育经济学

科研成果

• 已发表论文（同行评审学术期刊）
– The Aggregate and Distributional Effects of Immigration Restrictions: The 1920s Quota Acts and the

Great Black Migration. Journal of Comparative Economics 2025, 53(1): 25–55.

– 科技人才、技术创新与经济转型：留学生对近代中国工业发展的影响.《经济学（季刊）》 2025,
25(1):1–17. (合作者：薄诗雨、刘丛、王薇)

– The Abolition of People’s Communes and Fertility Decline in Rural China. Journal of Development
Economics 2025, 172: 103375. (合作者：陈硕)

– Institutional Discrimination and Assimilation: Evidence from the Chinese Exclusion Act of 1882. Ex-
plorations in Economic History 2024, 94: 101615. (合作者：陈硕)

– Can High-Skilled Immigrants Transfer Their Human Capital to the United States?. Southern Eco-
nomic Journal 2024, 90(4): 1002–1034.

– 从“中国人必须走”到“中国病毒”——美国社会对华态度的历史根源.《经济学（季刊）》2023,
23(2): 731–747. (合作者：薄诗雨、刘丛）

– How Restricted Is the Job Mobility of Skilled Temporary Work Visa Holders, Journal of Policy Anal-
ysis and Management 2019, 38(1): 41–46. (合作者：Jennifer Hunt)

• 工作论文
– Overseas Chinese Networks and Processing Trade in China. Review of International Economics修
改再审. (合作者：马森、周彦)
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– Equal Education, Unequal Outcomes?. (合作者：Jinseong Park)

– Instruction Time, Shadow Education, and Academic Performance.

– Wealth Redistribution and Population Growth in China. (合作者：兰小欢、王勇祥)

– The Butterfly Effect: Overseas Chinese, the Chinese Exclusion Act, and Rebellions in Pre-modern
China. (合作者：陈硕、左毅博)

– Unintended Consequences of Chinese Exclusion: The Impact of the 1905 Chinese Boycott on US Trade
and Manufacturing. (合作者：李嘉楠、唐立鑫)

基金项目

国家自然科学基金青年科学基金项目，主持 2020 – 2022
广东省教育厅高校特色创新类项目，主持 2023 – 2025

教学经历

经济学拔尖人才科研训练，暨南大学 2024
经济学前沿介绍（经济史部分），暨南大学 2018–2024
计量经济学，暨南大学 2019–2024
中级微观经济学，新泽西州立罗格斯大学 2015–2016
人类学：物种灭绝（助教），新泽西州立罗格斯大学 2014–2015
微观经济学（助教），新泽西州立罗格斯大学 2014
宏观经济学（助教），新泽西州立罗格斯大学 2012–2013
个人经济与公共政策（助教），新泽西州立罗格斯大学 2011
美国经济史（助教），新泽西州立罗格斯大学 2011

获奖情况

IESR最佳教学奖，暨南大学经济与社会研究院 2019, 2020
Monroe Berkowitz社科研究奖学金，新泽西州立罗格斯大学 2017

学术活动

• 高校论文宣讲：北京大学、复旦大学、厦门大学、上海财经大学、华南师范大学、Stanford University、
Rutgers University、Hamilton College等

• 会议报告：China Econometric Society Meeting、International Quantitative Economic History Sympo-
sium、Workshop for History and Economic Development、International Quantitative Economic History
Symposium、8th World Congress of Cliometrics、IZA 14th Annual Meeting of Migration、LSE Gradu-
ate Seminar in Economic History、Chinese Economists Society Conference、GS/RWI Workshop on the
Economics of Migration、International Conference on the Chinese Economy等

• 期刊审稿：Journal of Labor Economics, Journal of Development Economics, Journal of Population Eco-
nomics, World Development, China Economic Review, Economics of Transition and Institutional Change,
International Migration Review, Journal of International Development, IZA Journal of Labor Economics



人才培养

经济史研究工作坊，暨南大学经济与社会研究院 2019–2024
新文科拔尖人才计划，暨南大学经济学科 2022–2023

技能
Stata· Python· ArcGIS· R
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